
(Dalje). 

Na to poroča o društvenem delovanji tajnik g. Ivan Govekar nastopno: 
Slavno društvo! Pri občnem zboru dne 5. oktobra predlanskega leta je bil soglasno 

voljen stari odbor, in ko se je konstituiral, izročilo se je upravništvo tudi prejšnjim 
funkcijonarjem, vsled tega je bil odbor takole sestavljen: Gg. Stegnar Feliks, načelnik; 
Žumer Andrej, namestnik; Močnik Matej, blagajnik; Govekar Fr., tajnik; F u n t e k 
Anton, Podkra j šek Henrik, Prap ro tn ik Andr., P r a p r o t n i k France, Tomšič 
Ivan, odborniki. 

Izmej teh je 7 Ljubljanskih, 2 pa sta vnanja odbornika. Po pravilih (§ 9. a) mora 
vsaj 6 odbornikov v Ljubljani bivati. 

Tudi za pretečeno XVII. društveno leto ostal je odbor nespremenjen, ker radi slav
nostnega koncerta na čast 40letnice presvetlega cesarja ni preostajalo časa, da bi se bila 
vršila glavna redna skupščina, dasi je bil odbor pripravljen društveni račun predložiti in 
o svojem delovanji poročati. Odborovo poročilo sega torej nazaj v leto 1888. in 1889., 
zato mi je dolžnost, da važnejše zadeve „Narodne Šole" spojim — kolikor je to možno 
— v skupno izvestje in narišem v kratkih potezah odborovo delovanje za dveletno dobo. 

Odborovih sej, razun one dne 6. junija 1888, o kateri je prinesel „Učiteljski To
variš" obširneje poročilo in pri kateri se je določilo, da se v proslavo 401etnice Njega 
Veličanstva obdaruje 30 ljudskih šol z ruskim računilom, s pripravo za pojasnovanje 
drobcev in z zbirko stereometričnih teles, ni bilo sklicanih. Niti vloge in prošnje društ
venikov, niti običajna pravila utemeljena v pravilih, niti rešitve mnogoterih zahtev in na
ročil neso dali povoda, sklicevati odbora v posvetovanje. 

Delavnost odbora raztezala se je zgolj na naročevanje in kupovanje šolskega blaga, 
uknjiženje dohodkov in troškov ter razpošiljanje raznih učil; poleg tega je bilo tudi pre
cej dopisovanja in nekoliko vlog za podelitev podpor v društvene namene. Ta opravila 
pripadajo največ funkcijonarjem, ki so storili, kar je bilo v njihovi moči, da so zadovo
lili častite društvenike. 

Opravila je največ v prvem četrtletji. Tu prihaja »Narodni Šoli" skoro vsak dan 
kako naročilo, katero je treba radi nujnosti navadno takoj rešiti. Pri tacih okolnostih 
tudi z najboljšo voljo načelništva skoro ni mogoče, gospodov odbornikov k seji sklicevati, 
kar bi se moralo teden za tednom zgoditi. Rešitev tekočih opravil izročena je torej 
opravništvu, ki je ukljubu vztrajnosti in požrtvovalnosti mnogokrat v zadregi, častitim 
društvenikom ustreči, osobito kadar gre za obilnejša vračila in podpore, društvena zaloga 
pa začenja pojemati in blagajnica hirati na — sušici. 

Da se slavni zbor uveri rečenega, bodi še povedano, da je bilo od oktobra do ja
nuvarija 1888. 1. postreženih 83 članov, in v isti dobi pretečenega društvenega leta ravno 
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toliko. Proti koncu šolskega leta upravni odborniki večinoma počivajo z malimi pre
sledki. 

Umestno se mi zdi tu opomniti, da bi bilo odboru jako olajšano delovanje, ko bi 
gg. društveniki ob koncu šolskega leta ali vsaj za časa počitnic samo naznanili z dopis
nico količino blaga, katero mislijo od „Narodne Šole" naročiti. Posebno bi bil ta ozir 
do odbora priporočati onim, ki skoro vso zalogo za svojo zajemajo pri »Nar. Šoli", in 
sicer danes nekaj, jutri nekaj. Taka, večkrat ponavljajoča se naročila, obtežujejo poslo
vanje prav znatno. V tej zadevi je odbor uže večkrat svoje mnenje objavil, vender je 
primoran to tudi danes ponavljati, da se nedostatki kolikor mogoče odpravijo. Sploh pa 
se odbor sklicuje na poročilo o odborovi seji dne 6. junija 1888, ki je natisnjeno v »Uči
teljskem Tovariši" št. 12, z leta 1888. stran 191. Kar je bilo takrat rečeno v prospeh 
našega društva, to velja večinoma še sedaj. 

Dobrotnikov je omenil uže gospod prvomestnik, vender naj dopolnim še nekoliko to 
skromno, a važno točko v področji »Narodne Šole". 

Kakor prejšnja leta, tudi pretečeni dve društveni dobi klonil je visokorodni gospod 
dr. vitez Fran Močnik, umirovljen c. kr. deželni šolski nadzornik v Gradci, »Nar. Šoli" 
svojo znatno podporo, ki je zanjo ne samo velike materijalne, marveč še večje moralne 
vrednosti. Njegova blagovoljna darila so za društvo takorekoč priznanja plemenitemu na
menu, kojega si je »Narodna Šola" zapisala na svoj prapor. To priznanje je gotovo tehtno, 
ker prihaja od visocega dostojanstvenika, toli zasluženega za avstrijsko in osobito za šolstvo 
naše ožje domovine. — Slava torej našemu častnemu članu! Bog ga ohrani še mnogo let! 

Druzega za društvo zaslužnega gospoda in stalnega podpiratelja — žal — pa nam 
je nemila smrt ugrabila, Nad njegovo gomilo žalovati imamo vsi učitelji povoda dovolj, 
posebno starejši smo v preblagem ranjkem izgubili vrlega zagovornika in dobrotnika; — 
sploh pa je bil poznavatelj našega šolstva »in optima forma". Kakor druga narodna 
društva, podpiral je tudi »Narodno Šolo" do lanskega leta, ne da bi hotel kedaj imeno
van biti. — Ohranimo hvaležen spomin preblagemu ranjkemu, g. Ivanu Hozhevar ju ! 

Z veseljem moremo konstatovati, da tudi visokočastita duhovščina kaže svoje za
nimanje za društvo. Mej podporniki je več gospodov, ki skoro redoma vplačujejo svoje 
doneske z namenom, da se podari potem kaj učnega blaga šolam njihove župnije. Tak 
prijatelj šole in našega društva je bil tudi ranjki gospod Matej Koder, župnik na Slapu, 
ki je sploh naudušeno podpiral vsako koristno podjetje mej Slovenci. 

Društvena zahvala gre tudi gospodom Grubbauerju, Giontiniju in Gerberju. Prvi 
je poslal obe leti po več tisoč zvezkov v dar; to darilo gratis  zvezkov bi se jako po
vekšalo, ako bi se njegove pisanke uvele po vsej deželi, kakor n. pr. na Koroškem. Tako 
vsaj obeta v svojem okolniku na vse ljudske šole na Kranjskem. — Druga darovatelja 
sta po več sto pisank starejše izdaje izročila »Narodni Šoli". Vsa ta darila so se raz
poslala ljudskim šolam. — Hvala dobrotnikom!! (Dalje prih.) 


